
Kom in de

Woensdag 21 maart 2018
Gemeenteraadsverkiezingen



2 Kom in de STEMMING

Wilt u meer weten of ons verkiezingsmanifest lezen? Kijk dan op https://bodegraven.sgp.nl/
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Beste inwoners, 

Voor u ligt de Verkiezingskrant met allerhande tips en nieuws over 
de komende gemeenteraadsverkiezingen. En er is meer aan de 
hand: op woensdag 21 maart gaan we óók naar de stembus voor een 
raadgevend referendum. Hier kunt u uw mening geven over de Wet op 
de Inlichtingen- en veiligheidsdiensten. 

Laat uw stem niet verloren gaan
Ik hoop van harte dat u gebruik gaat maken van uw stemrecht. Vanaf 
deze plek nodig ik met name ook graag alle jongeren uit die dit jaar 
voor het eerst mogen stemmen. Laat uw stem alstublieft niet verloren 
gaan: meebeslissen is een belangrijk (voor)recht in Nederland! De 
stemlokalen gaan ’s morgens al om 07.30 uur open en u kunt er ’s 
avonds ook nog tot 21.00 uur terecht. 

Hoe werkt het ook alweer 
Om een weloverwogen keuze te maken in het stemlokaal wilt 
u natuurlijk goed op de hoogte zijn van de partijen en hun 
programma’s. In deze Verkiezingskrant leest u daar alles over. In deze 
special staat ook hoe het precies toe gaat in een stemlokaal. Ik raad 
u aan deze tips te lezen, vooral omdat u deze keer twee stembiljetten 
krijgt. 

Zien wij elkaar bij de stembus? 
Wie weet. Ik ga in elk geval mijn stem uitbrengen op 21 maart!

Met vriendelijke groet,

Christiaan van der Kamp
Burgemeester

Alles over stemmen, stembiljetten, rode potloden en stembureauleden

Wat weet jij nog van de afleveringen over Lokale Politiek?  
Test je kennis in de quiz

Een interview met de presentator van het slotdebat van het Politiek Café: 
Henri Stolwijk

We stemmen ook voor een referendum: lees hier waarom

Op welke plekken in de gemeente kun je stemmen?

16 stellingen om over na te denken: Hoe denken onze 8 partijen over 
bepaalde onderwerpen? Dit is je kans om een keuze te maken naar 
welke partij jouw stem gaat.
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In deze krant
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Duurzaam leven 
Echt meedoen

D66 biedt kansen voor iedereen. Wij werken graag samen met jou aan een betere toekomst. In onze kernen is het goed leven en 

goed wonen, maar er zijn ook grote uitdagingen. Zo moeten we voorkomen dat een nieuwe generatie inwoners opgroeit zonder 

gelijke kansen. Daarom zetten wij Beter Leren op één.

D66 biedt kansen voor iedereen. Wij werken graag samen met jou aan een betere 
toekomst. In onze kernen is het goed leven en goed wonen, maar er zijn ook grote 
uitdagingen. Zo moeten we voorkomen dat een nieuwe generatie inwoners opgroeit 
zonder gelijke kansen. Daarom zetten wij Beter Leren op één.

Beter leren
Onderwijs biedt kansen en daarom wil D66 
het allerbeste onderwijs op onze basisscholen 
dichtbij, in alle kernen. Kinderen horen het 
gevoel te hebben dat ze er toe doen. D66 zorgt 
dat de gemeente muziek- en sportdocenten 
beschikbaar stelt ter verrijking van het onderwijs 
en verlaging van de werkdruk van docenten.

“Ik vind dat alle kinderen gelijke kansen moeten krijgen, dat een gezonde leefomgeving 
ertoe doet en dat onze inwoners meer zelf moeten kunnen beslissen.”
- Elly de Vries, lijsttrekker D66 Bodegraven Reeuwijk

Duurzaam leven
D66 plant meer bomen in de kernen en langs 
(snel-)wegen, belangrijk voor het afvangen 
van fijnstof en CO2. D66 verduurzaamt door 
betere gebouwisolatie en gasloos bouwen. Er 
komen zeer beperkt windmolens in het Groene 
Hart. Er wordt wel meer gebruik gemaakt van 
zonnepanelen, zonneweides en biomassa.

Echt meedoen
Inwoners willen meer te zeggen hebben over 
hun omgeving. Ook moet de gemeente meer 
gebruik maken van lokaal aanwezige kennis 
en ervaring. Om dit mogelijk te maken werkt 
D66 samen met jou aan nieuwe vormen van 
inwonersparticipatie gericht op meer en betere 
medezeggenschap, ondersteund door een 
digitaal inwonerspanel en een jongerenraad.
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Je stem wordt ongeldig verklaard als:
- je een andere kleur pen of potlood gebruikt hebt
- je jouw eigen naam op het stembiljet hebt gezet
- je twee rondjes hebt gekleurd
- je de voorkeur met een pijl aangeeft buiten het rondje
- je erop schrijft dat het een blanco stem is

Blanco stemmen
Bij een blanco stem heeft degene die stemt geen keuze gemaakt 
op het stembiljet. Deze blijft dus echt blanco. Blanco stemmen 
hebben geen invloed op de verkiezingsuitslag en tellen alleen mee 
voor het opkomstpercentage. Een blanco stem wordt vaak gezien als 
‘proteststem’: de stemmer kan het bijvoorbeeld niet eens zijn met de 
gang van zaken of de reden van verkiezingen. Of degene kan gewoon 
geen keuze maken voor een partij.

Je mág stemmen. Je hebt het recht om te stemmen en bent 
dus niets verplicht. Van 1917 tot 1970 was er in Nederland 
wel een opkomstplicht. Je kreeg een geldboete als je niet ging 
stemmen. De opkomst was daarom tot 1970 ook hoger dan bij de 
verkiezingen erna. Als je de Nederlandse nationaliteit hebt en 18 
jaar of ouder bent, krijg je thuis een stempas in de bus waarmee 
je kunt stemmen. Voorwaarde is wel dat je zonder begeleiding 
kan stemmen; je mag niet met z’n tweeën in een hokje. Mensen 
met een lichamelijke beperking mogen wel geholpen worden met 
het stemmen.

In Nederland zijn er maar weinig mensen die niet meer mogen 
stemmen. Een rechter kan bijvoorbeeld iemand die een ernstig 
misdrijf heeft gepleegd, zijn of haar stemrecht afnemen. In 
Nederland mogen ook gedetineerden stemmen. Ze mogen de 
gevangenis niet verlaten, dus dat moet wel iemand anders voor 
ze doen.

Een rondje inkleuren met een rood potlood is niet zo heel 
moeilijk, zou je denken. Toch zijn er bij de verkiezingen elke 
keer onnodig veel ongeldige stemmen – dan is je stem dus 
helemaal voor niets geweest. Wil je zeker weten dat je stem 
geldig is, geef je voorkeur dan aan op een van de volgende 
manieren: 
-  inkleuren
-  een kruisje
-  een vinkje
-  een streepje
Je mag ook een smiley onderaan het stembiljet tekenen.

 

Als statushouder, dat is een asielzoeker met een verblijfsver-
gunning, mag je in sommige gevallen ook stemmen. Als je een 
verblijfsvergunning hebt en minimaal vijf jaar legaal in Neder-
land hebt gewoond, mag je ook stemmen voor de gemeenteraads-
verkiezingen. Dat geldt ook voor niet-asielzoekers van buiten de 
Europese Unie. Inwoners van een ander EU-land die officieel in 
Nederland wonen, mogen ook stemmen.

In elke gemeente worden stemlokalen 
ingericht. Vaak op plekken waar al veel 
mensen komen. Zoals op stations, in 
bibliotheken of in de kerk. In iedere 
gemeente beslist het college van 
burgemeester en wethouders waar de 
stembureaus komen. De stembureaus 
zijn op de dag van de verkiezingen open 
van 7.30 tot 21.00 uur. Sinds 2010 mag 
je zelf weten bij welk stembureau je 
gaat stemmen, als het maar in je eigen 
gemeente is. Voor die tijd kreeg je er 
stembureau toegewezen op het stembiljet    
dat je ontvangt.

Op pagina 16 vind je een overzicht van de 
stemlokalen in Bodegraven-Reeuwijk.

Geldig of  
ongeldige 
stem

Blanco
stem

Stemmen zonder  
Nederlandse nationaliteit

Stem-
lokaal

Vogel
K. (Katinka)

1.      Rotterdam

van de Veen
G. (Ger)

2.      Goes

de Beer
M. (Marinus)

3.      Utrecht

Vogel
K. (Katinka)

1.      Rotterdam

van de Veen
G. (Ger)

2.      Goes

de Beer
M. (Marinus)

3.      Utrecht

Huisman
M. (Marna)

4.      Geldermalsen

Ich bin ein

Nederlander
man 18 +

STEMPAS
vrouw
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Mijn lokale partij GroenLinks 
Bodegraven-Reeuwijk werkt al 
jaren vanuit de oppositie - met 
de oppositie én de coalitie  
samen - aan een mooie, duur-
zame gemeente met kansen 
voor iedereen. Oppositie voeren 
is altijd meedenken en waar het 
kan meebeslissen en meedoen. 
De afgelopen vier jaar is het 
werken vanuit de oppositie 
goed gelukt. Door samen te 
werken, beslisten we mee 
over de gemeentelijke groene 
en sociale agenda. Dankzij de 
economische voorspoed, maar 
ook door onze voorstellen is 
de financiele positie van de 
gemeente duidelijk verbeterd.  
 
Klimaatneutraal 
De routekaart Klimaatneutraal 
in 2035 is onder andere door 
onze volhardendheid van de 
afgelopen 10 jaar tot stand 
gekomen. Toch kunnen we 
en moeten we meer aan onze 
klimaatdoelstellingen werken 
dan de afgelopen jaren is 
gedaan. Voor de komende 
vier jaar hebben wij opnieuw 
een team klaar staan om 
onze gemeente mee te gaan 
besturen. Ik wil de GroenLinks-
agenda niet vanuit de oppositie 
vormgeven, maar zou dat 
vanuit de coalitie willen doen. 
Dat is aan u. In ons nieuwe 
programma geven we richting 
aan wat we de komende jaren 
willen bereiken, en daarin zijn 
we ambitieus!
 
Respect 
Met respect voor de natuur en 
voor elkaar geven wij vorm aan 
onze ambities. Onze gemeente, 
de dorpen en kleine kernen zijn 
sterk georganiseerd en hebben 
een eigen karakter. Om dit te 
versterken hebben we behoefte 
aan initiatieven van de inwoners 
zelf. Zij weten immers het best 
hun omgeving vorm te geven.  
Wel hebben we zorg voor de 

BODEGRAVEN-REEUWIJK

MET ELKAAR, VOOR ELKAAR!

inwoners die hieraan niet aan 
mee kunnen doen.  
Omdat ze niet kunnen of omdat 
ze niet willen. Ik hoop dat mijn 
partij die mensen de komende 
vier jaar gaat ontmoeten. Zij 
verdienen het. 
 
Trots 
Ik ben trots op onze 
kandidatenlijst met 21 
voortreffelijke GroenLinksers 
en met de vijf top-kandidaten 
in de fractie en niet te vergeten 
een zeer respectabele, oude 
rot in het vak: lijstduwer Broos 
de Groot. We gaan ons weer 
vier jaar inzetten voor onze 
kernwaarden. Respect voor 
elkaar en voor de natuur, 
sociaal en groen. We moeten 
het samen en met elkaar, 
voor elkaar doen! Ik vind het 
#tijdvoorverandering, U ook?
 
Ik zie en spreek u graag,  
waar en wanneer dan ook.
 
Robèrt Smits

Lijsttrekker GroenLinks  
Bodegraven-Reeuwijk

1  ROBÈRT SMITS
 Bodegraven
2  REINOUD DOESCHOT
 Bodegraven
3  MEREL VAN DIJK-BAAK
 Bodegraven
4  MARIEKE KASTELEIN
 Driebruggen
5 ROGER FRIEDRICHS
 Bodegraven
6  ELLY HEEMSKERK
 Bodegraven
7  RONALD FREDERIKSZ
 Bodegraven

8  SIETSE DE HAAN
 Sluipwijk
9  SIMONE SIBRIJNS
 Reeuwijk-Brug
10  ANDRÉ VELDMAN
 Reeuwijk-Brug
11  MIRJAM LINDENHOVIUS
 Reeuwijk-Dorp
12 JEROEN STRUIJS
 Reeuwijk-Brug
13 MARJA SANGSTER
 De Meije
14  JOHN KOUDIJS
 Waarder

15  JAN VAN DE BURGT
 Nieuwerbrug
16  SILVIA KUSEE
 Bodegraven
17  GERARD VAN SANTEN
 Bodegraven
18  GEORGE TEUNISSE
 Bodegraven
19 MARLOU MIN
 Bodegraven
20 KEES VAN VELDHUIZEN
 Nieuwerbrug
21  BROOS DE GROOT
 Bodegraven

Van links naar rechts: Reinoud Doeschot (2), Marieke Kastelein (4), Robèrt Smits (1), Merel van Dijk-Baak (3),
Roger Friedrichs (5) en helemaal vooraan: Broos de Groot (21)

Het volledige verkiezingsprogramma kunt u vinden op: www.bodegraven-reeuwijk.groenlinks.nl of op Facebook



Kom in de STEMMING 7

01 02 03 04 05

06 07 08 09 10

11 12 13 14 15

16 17 18 19

Wie is de baas van de gemeente?
a) de burgemeester
b) de gemeenteraad
c) het college van b en w

Het raadslidmaatschap is een  
full-time baan.
a) waar
b) niet waar

Wat is een portefeuille? 
a)  de hoeveelheid geld die de 

wethouders mogen besteden
b)  de onderwerpen waarmee de wet-

houder zich bezighoudt
c)  de wijken, budgetten en onderwer-

pen waarmee de wethouder zich 
bezighoudt

Wat is het doel van een 
kadernota?
a)  hierin adviseert het college welke 

onderwerpen voorrang moeten 
krijgen in de begroting

b)  om alvast een proefbegroting te 
maken voor het najaar

Wie is de politiek verslaggever 
van Kijk op Bodegraven- 
Reeuwijk?

Wat is de taak van ambtenaren 
in het gemeentehuis?
a)  zij adviseren het college en maken 

voorstellen voor beleid
b)  zij adviseren de raad en maken 

voorstellen voor beleid
c)  zij adviseren de burgemeester en 

maken voorstellen voor beleid

Een gemeentesecretaris is 
vooral bezig...
a) met ‘managen’
b)  met het proces, dus hoe ambtena-

ren te werk gaan
c)  met inhoudelijk vergaderen over  

de onderwerpen die er spelen

De griffier is een informatie-
makelaar: hij verzamelt 
informatie voor de raad. Wat is 
ook van toepassing op hem?
a)  vertrouwenspersoon voor  

raadsleden
b) vervangend burgemeester
c) notulist tijdens vergaderingen

Tijdens een vergadering komen 
hamerstukken voor. Wat is dat?
a)  een vergaderpunt waar flink over 

wordt gediscussieerd
b)  een vergaderpunt dat zonder 

discussie of stemming wordt 
goedgekeurd

Een kandidatenlijst wordt 
samengesteld...
a)  door middel van een commissie die 

op zoek gaat naar kandidaten
b)  door de lijsttrekker, in samen-

spraak met de fractievoorzitter 
c)  door de inwoners

Wat doen commissies?
a)  zij bespreken de onderwerpen 

uit de raadsvergadering na ter 
voorbereiding op de uitvoering

b)  zij discussiëren en verzamelen 
informatie over thema’s, voordat 
de raad daarover besluit

Wat is een restzetel?
a)  een zetel in de gemeenteraad 

die afwisselend wordt bezet door 
verschillende partijen

b)  een zetel in de gemeenteraad die 
niet wordt bezet

c)  een zetel die na de eerste zetel-
verdeling over blijft

Waaraan moet een partij 
voldoen om aan de verkiezingen 
mee te doen?
a) min. 10 leden, een voorzitter en 
 450 euro startkapitaal
b)  registratie à 112,50 euro, dertig 

handtekeningen en toestemming 
van de gemeente

Wie is binnen een partij 
verantwoordelijk voor het 
dagelijks reilen en zeilen? 
a) de lijsttrekker
b) de fractievoorzitter
c) de secretaris

Vanaf wanneer ben je officieel 
lid van een partijfractie?
a)  als je lid bent geworden van de 

partij
b) als je contributie betaalt
c)  als je een belofte hebt afgelegd bij 

de burgemeester

Wie zit niet in het bestuur van 
een partij?
a) lijsttrekker
b) voorzitter
c) penningmeester

De campagneleider mag ook op 
de kieslijst staan.
a) waar
b) niet waar

Op welke manier hebben 
alle lokale partijen in Kijk op 
Bodegraven-Reeuwijk een 
podium gekregen?
a) met een blog 
b) met een prijsvraag
c) met een column

Waarmee kun je het college van 
burgemeesters en wethouders, 
landelijk gezien, vergelijken?
a) de Tweede Kamer
b) de ministerraad
c) het kabinet

De antwoorden vind je op  
pagina 14.

Wil je lezen hoe het ook alweer zit, 
kijk dan op politiek.inbr.nl

Heb jij de afleveringen over lokale politiek in Kijk op Bodegraven-Reeuwijk 
gelezen? Test hieronder je kennis!Quiz
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Café

Slotdebat
8 partĳ en - 8 meningen

JULIANASTRAAT 4  |  BODEGRAVEN |  0172-618484 |  WWW.EVERTSHUIS.NL

MAANDAG 19 MAART
EVERTSHUIS
20.30 uur Entree GRATIS
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Niet mopperen
In het kantoor van de gedreven 
journalist/ondernemer, met 
aan de ene kant uitzicht 
op de overvolle Goudse 
Straatweg en aan de andere 
kant de schoonheid van Oud-
Bodegraven, vertelt Henri dat 
hij de politiek intensief volgt. “Ik 
vind dat leuk. De politiek bepaalt 
zowel landelijk als lokaal wat 
er gebeurt en dat heeft invloed 
op je leven. Het is niet goed 
om alleen maar te mopperen 
op wat een ander doet, maar 
je  moet zelf ook bereid zijn een 
bijdrage te leveren aan een goed 
leefklimaat in onze dorpen. Ik 
vind het dan ook fantastisch 
dat onze gemeente inzet op het 
behoud van de eigenheid van 
onze kernen. Ze zijn immers ook 
autonoom ontstaan en hebben 
daardoor allemaal hun eigen 
karakter kunnen ontwikkelen.”

Verharding
Het valt Henri op dat dat de 
politieke discussies steeds 
meer verharden en dat er 
regelmatig op de man wordt 
gespeeld. “Ik vind ook dat onze 
lokale politici wel eens op de 
verkeerde stoel gaan zitten. 
De lokale politiek moet over 

Op maandag 19 maart a.s. wordt aan de 
vooravond van de gemeenteraadsverkiezingen 
in het Everthuis het slotdebat gehouden tussen 
de lijsttrekkers van de acht fracties die in 
Bodegraven-Reeuwijk aan de verkiezingen 
meedoen. Het debat zal voor de derde maal geleid 
worden door de Bodegraver met Reeuwijkse roots 
Henri Stolwijk. In de aanloop naar de eerste 
verkiezingen na de gemeentelijke fusie, vervulde 
hij die taak voor het eerst.

lokale zaken gaan maar soms 
zie je uitspraken waarop je als 
gemeente Bodegraven-Reeuwijk 
geen invloed hebt. In mijn 
ogen liggen hier de kerntaken 
op zaken als veiligheid, 
winkelbestanden, sluipverkeer 
en de gemeentelijke financiën. 
De manier van discussiëren is 
ook aan verbetering toe. Het 
schept teveel afstand en de 
burger moet daar echt meer in 
betrokken worden.”
Op de vraag waar de kiezer in 
zijn ogen op zou moeten letten 
bij zijn of haar keuze geeft Henri 
aan dat hij niet des broeders 
hoeder wil zijn. “Zelf let ik op 
wat de partijen doen voor mijn 
leefomgeving. Daarbij moet je 
je wel realiseren dat het niet 
mogelijk is iedereen zijn zin te 
geven, maar er moet niet altijd 
geluisterd worden naar degenen 
die het hardst roepen.”

Standpunten
De debatleider hoopt op een 
stevig debat. “De matadors van 
de lokale politiek moeten nu 
eens echt standpunten durven 
innemen. Daar moet het meer 
over gaan dan over visies.
In de aanloop van de 
verkiezingen moet nu duidelijk 
gemaakt worden wat de echte 
verschillen zijn.”

Zijn rol ziet hij voortkomen 
uit het feit dat het durven 
provoceren tot zijn natuurlijke 
houding behoort. “Geloof niet 
alles wat er gezegd wordt. 
Daar ga ik in het debat zeker 
doorheen proberen te prikken 
al realiseer ik mij dat dat 
soms heel lastig kan zijn. 
Politici kiezen vaak de veilige 
kant, maar in zo’n debat gaat 
het om het blootleggen van 
tegenstellingen.”

Bewuste keuze
Of het debat de kiezer een 
steuntje in de rug kan geven 
hangt volgens Henri af 
van de debaters. “Ik denk 
dat veel mensen op de 
automatische piloot kiezen. 
Hoeveel mensen lezen de 
verkiezingsprogramma’s nu 
echt? Ik hoop in het debat 
de verschillen duidelijker 
te kunnen krijgen zodat de 
inwoners een bewuste keuze 

kunnen maken. Ik wil de 
kiezers vooral oproepen om 
te gaan stemmen. Ga vooral 
kiezen. Maak gebruik van je 
democratisch recht. Doe je dat 
niet dan heb je later ook geen 
recht van spreken meer.”

Henri Stolwijk leidt voor derde maal 
slotdebat gemeenteraadsverkiezingen
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Zeker zijn van elkaar.
bodegraven-reeuwijk.pvda.nl

Zeker zijn
 

van evenwicht tussen 
rust en recreatie.
De Meije, de Plassen en de Polders 
zijn prachtige natuurgebieden. 
Stimuleren van recreatie is een must, 
maar met behoud van het karakter en 
de rust.

Zeker zijn
 

van een goede 
verkeerscirculatie.
Een VerkeersCirculatiePlan voor elke 
kern die de veiligheid voor iedere 
weggebruiker garandeert. De plannen 
worden uiteraard samen met de 
inwoners gemaakt.

Zeker zijn
 

van een woning voor 
iedereen.
Bouwen waar vraag naar is en niet 
waar het meest aan verdiend wordt. 
Starters op de woningmarkt kunnen 
rekenen op hulp, net als ouderen die 
langer in hun woning willen blijven.

Zeker zijn
 

van schone energie.
Energie besparen en zoeken naar 
mogelijkheden om lokaal energie op 
te wekken waar het kan. Met de lokale 
energiecoöperatie houden we de inkomsten 
ook lokaal.

Zeker zijn
 

van veilig fietsen.
Zwaar verkeer definitief geweerd 
van de C-wegen. Fietsen door het 
plassengebied wordt weer leuk.

Zeker zijn
 

dat iedereen mee kan 
doen.
Er komt een Kaaspas. Voor de smalle 
beurs hulp om mee te kunnen doen. 
Natuurlijk ook voor de jeugd!

Zeker zijn
 

van sport in alle kernen.
Voor een redelijk bedrag sport iedereen. 
Sporten is gezond en een verbindende 
factor in elke kern. Onder het motto 
vrijwilligers waar het kan en professionals 
waar het moet. 

Zeker zijn
 

van verse kip op 
zondag.
U kunt zelf wel bepalen wanneer u 
gaat winkelen. U kunt zelf wel bepalen 
wanneer uw winkel open gaat.

Zeker zijn
 

van een lokaal 
gemeenteloket.

In elk kern een gemeenteloket. Ook politie, 
BOA, Ferm Werk en maatschappelijke 
diensten zijn hier te vinden.



Kom in de STEMMING 11

Stembureau-
leden
Elk stembureau moet 
minimaal bezet zijn door 3 
stembureauleden, waarvan 
er één de voorzitter is. 
De meeste gemeenten 
geven een vergoeding voor 
stembureauleden van tussen 
de 100 en 200 euro per dag. 
Het is dus bepaald geen 
vrijwilligerswerk. 

’s Ochtends zetten de leden van 
het stembureau de stemhokjes 
op en maken alles gereed 
voor het stemmen. Ze zorgen 
er met elkaar voor dat het 
stemmen goed verloopt, en dat 
de uitgebrachte stemmen goed 
worden geteld. Na de controle 
van een geldig identiteitsbewijs 
en je naam op een lijst, krijg 
je een stembiljet en kun je 
stemmen. Aan het einde van 
de dag maakt de voorzitter 
een proces-verbaal op: hierin 
staat beschreven hoe het 
stemmen en het stemmentellen 
die dag is verlopen op het 
stembureau. Deze wordt door 
de gemeenteraad gecontroleerd 
en zij kan dan vaststellen dat de 
uitslag definitief is. 

Stembescheiden oftewel: alle papieren die gebruikt kunnen 
worden tijdens een verkiezing. Het zijn er vier. 

1.   Een stempas krijg je thuisgestuurd als oproep om te gaan 
stemmen. Hier staat op wanneer de verkiezingen plaatsvinden en 
waarom. Het dichtstbijzijnde stembureau staat erop aangegeven. 
De stempas geef je af aan de voorzitter in het stembureau en hij 
of zij checkt of je inderdaad mag gaan stemmen.

2.   Een volmachtbewijs is hetzelfde document als de stempas. 
Als je zelf – om welke reden dan ook – niet kunt stemmen, kan 
iemand anders dat doen. Dat heet stemmen per volmacht. Je vult 
de gegevens van de gemachtigde persoon in en samen met een 
kopie van een identiteitsbewijs of paspoort kan de ander voor 
je stemmen. Ook deze wordt ingenomen door de leden van het 
stembureau.

3.   Als je in een andere gemeente wilt stemmen, kun je een 
kiezerspas aanvragen. Dit moet je uiterlijk vijf dagen voor de 
verkiezingen aanvragen bij de gemeente. Je ontvangt deze dan 
in de bus en daarmee kun je in een andere gemeente je stem 
uitbrengen. Ook deze wordt ingenomen in het stembureau. 
Dit geldt niet voor de gemeenteraadsverkiezingen, maar wel voor 
het referendum.

4.   Het stembiljet is het papier waar je daadwerkelijk op stemt; waar 
je het rode bolletje inkleurt. Deze verdwijnt na het stemmen in de 
grote container met uitgebrachte stemmen.

De partijen die van links naar 
rechts op het stembiljet staan, 
staan op volgorde van het 
aantal stemmen dat de partij 
de afgelopen keer tijdens de 
verkiezingen heeft gehaald.  
De partij die de meeste stemmen 
had staat dus links, de partij met 
de minste stemmen rechts. 

Als er nieuwe partijen zijn 
bijgekomen, worden deze 
door middel van loting aan de 
rechterzijde toegevoegd.  
De partijen staan dus niet 
ingedeeld op hun identiteit  
zoals sociaal (links) en  
liberaal (rechts).

Stemmen met een potlood: het is 
eigenlijk heel ouderwets in het 
digitale tijdperk waarin we zitten. 
Toch wordt er sinds 2009 weer met 
het rode potlood gestemd: daarvoor is 
ruim dertig jaar gebruik gemaakt van 
stemmachines en stemcomputers. 

De kans dat de stemcomputers 
worden gehackt – wat de uitslag van 
de verkiezingen kan beïnvloeden - 
was te groot. Daarom zijn de rode 
potloden weer tevoorschijn gehaald.

We weten nu niet beter, maar vrouwen mochten in Nederland 
pas vanaf 1919 stemmen. Twee jaar eerder mochten zij zich 
verkiesbaar stellen. In Zwitserland mogen vrouwen sinds 1971 
stemmen en in Portugal vanaf 1976. Pas in 2015 mochten 
vrouwen in Saudi-Arabië het rode potlood gebruiken.

Rechts
Links

Kiezerspas

Stempas

Stembiljet

Volmacht
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Als iedereen heeft gestemd en de uitslagen bekend zijn, 
blijft de gemeente zitten met een hele hoop papier zoals 
stempassen, kiezerspassen, volmachten en stembiljetten. 
Wat doet de gemeente met dat overgebleven papier?  
 
Voor de zekerheid wordt het papier altijd nog drie maanden 
in verzegelde pakketten bewaard (aangeven waar); de 
gemeenteraad kan aanleiding hebben om de stemmen van 
een stembureau te hertellen. Bijvoorbeeld als het vermoeden 
er is dat de telling niet goed is gegaan. Als de uitslag definitief 
is, en er geen weg meer terug is, kunnen de stembiljetten 
vernietigd worden, zodat de stemmen niet meer als zodanig te 
herkennen zijn.

Er is een aantal jaar geleden veel te doen 
geweest over de stemfie: een selfie maken 
in een stemhokje. De rechter heeft besloten 
dat je in Nederland gewoon een selfie mag 
maken met je stembiljet in een stemhokje. 
Tegenstanders zijn bang dat mensen 
gedwongen worden om een keuze te maken 
voor een partij en zij dat moeten aantonen met 
een foto. In België is het overigens verboden 
om een stemfie te maken; er staat een boete op 
van ongeveer drie duizend euro.

1 B – 2 B – 3 C – 4 A – 5 Bert Verver – 6 A – 7 B – 8 A – 9 B – 10 A – 11 B – 
12 C – 13 B – 14 B – 15 C – 16 A – 17 A - 18 C – 19 C

Wat is een referendum?
Door middel van een 
referendum kan de Tweede 
Kamer aan de inwoners van 
Nederland vragen hoe zij 
over een bepaald onderwerp 
denken. Het stemmen met 
zo’n referendum gaat eigenlijk 
hetzelfde in z’n werk als bij 
landelijke, provinciale of 
gemeenteraadsverkiezingen. 

Meestal staan er bij referenda 
twee keuzes op het stembiljet: 
vóór of tegen. De Tweede Kamer 
heeft bijvoorbeeld een wet 
aangenomen, en wil aan burgers 
vragen wat zij ervan vinden. In 
Nederland is een referendum 
altijd raadgevend. Dat betekent 
dat de regering niet verplicht is 
om iets met de uitslag te doen.

In februari 2018 heeft de 
Tweede Kamer gestemd voor het 
afschaffen van het referendum. 
De wet voor afschaffing moet 
nog goedgekeurd worden 
door de Eerste Kamer, maar 
waarschijnlijk gaan zij met het 
besluit akkoord.

2
3 4

1 5
...6

Tegelijkertijd met het stemmen voor de 
Gemeenteraadsverkiezingen van 2018, kun je ook 
stemmen voor het raadgevend referendum over 
de Wiv. Dat staat voor ‘Wet op de inlichtingen- 
en veiligheidsdiensten. Deze wet bepaalt welke 
taken de veiligheidsdiensten (AIVD en MIVD) in 
Nederland hebben. Zij zorgen voor de veiligheid 
in Nederland en doen dat onder andere door 
het verzamelen van communicatiegegevens, 
bijvoorbeeld van mobiele telefoons en laptops. 
De nieuwe wet is een uitgebreidere versie van de 
vorige en zorgt ervoor dat de veiligheidsdiensten 
meer communicatie mogen onderscheppen dan 
voorheen. Het is een lastig punt, omdat een keuze 
gemaakt moet worden tussen de veiligheid aan 
de ene kant en het recht op privacy aan de andere 
kant. 

Referendum

Wat gebeurt
er met de 
stembiljetten?

Stemfie

Antwoorden Quiz

VOOR TEGEN
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In verband met de toekomstige vraag 
naar woningen moet de gemeente 
nu al bouwgrond aankopen voor 
uitbreidingswijken.

Om grip te houden op de 
woningvoorraadontwikkeling zal de 
gemeente zich met bouwgrond moeten 
bemoeien. Bij voorkeur ‘inbreiden’ en 
niet ‘uitbreiden’.

Bij voorkeur ‘inbreiden’ en niet 
‘uitbreiden’. Het Groene Hart dient 
geconserveerd te worden.

Het CDA wil dat voor ieder dorp een 
dorpsplan en visie gemaakt wordt. 
Daarin bepalen we hoeveel, welke type 
en waar woningen gebouwd moeten 
worden. Als vanuit het dorpsplan meer 
ruimte nodig is voor bouwen, moet 
zo snel mogelijk bouwgrond worden 
aangekocht.

Binnen de grenzen bouwen heeft 
de voorkeur, maar als binnen een 
dorp geen ruimte is voor benodigde 
woningbouw, heeft het CDA de 
voorkeur voor bouwen aan de grenzen 
van het dorp, boven niet bouwen. 
Blijven bouwen is noodzakelijk voor een 
leefbaar dorp, en het instandhouden 
van het voorzieningenniveau.

Wijziging van grondbestemming in 
het buitengebied dient men met 
terughoudendheid te behandelen. 
Binnen het bestaande bouwvlak met 
bestemming ‘wonen’ mag gebouwd 
worden, met inachtneming van de 
huidige regels. Het agrarisch karakter 
dient hierbij niet aangetast te worden.

Hier is sprake van gedeelde 
belangen. Gemeente en werkgever 
moeten gezamenlijk optrekken om 
arbeidsmigranten van deugdelijke 
huisvesting te voorzien.

Het CDA is een voorstander van de 
Ruimte-voor-ruimteregeling in het 
buitengebied. Voor sloop van iedere 
1.000m2 mag een woning worden 
gebouwd. Daarmee wordt ook 
leegstand van agrarische opstallen 
voorkomen.

Het CDA heeft het standpunt dat de 
werkgever verantwoordelijk is voor de 
huisvesting van arbeidsmigranten, De 
gemeente moet faciliteren en afspraken 
maken met de werkgevers om de 
realisatie van goede huisvesting te 
bespoedigen.

Polder moet polder blijven.  
Er mag beslist niet buiten de bebouwde 
kom gebouwd worden.

Bij beëindiging van de agrarische 
activiteit in het buitengebied, mogen 
er per boerderij meerdere woningen 
teruggebouwd worden.

Niet de gemeente, maar de werkgever 
is verantwoordelijk voor deugdelijke 
huisvesting van arbeidsmigranten.

Nee. We hebben heel slechte 
ervaringen met vooraankoop opgedaan. 
Heeft ons vele miljoenen aan afboeking 
gekost. Ook nu gaat de grond door 
het vroegere beleid nog steeds met 
verlies weg terwijl de huizenmarkt bijna 
overkookt.

Er zijn nog zoveel andere 
mogelijkheden, zoals herbestemming 
en andere invulling binnen onze 
bebouwde kom, dat de polder nog 
lange tijd ongemoeid kan blijven.

Het aanzien van het gebied moet 
in stand gehouden worden door de 
“ensemble”-waarde. Veel boerderijen 
zijn bestempeld als cultureel erfgoed.  
Maar bewoning door meerdere 
gezinnen van de diverse opstallen moet 
mogelijk zijn.

Dit moet een samenspel zijn. Gemeente 
is gebaat bij economische welvaart. 
Werkgever heeft de zorg over het 
personeel.  Maar beiden kunnen het 
niet afzonderlijk van elkaar oplossen.

Inderdaad kan het nodig zijn om hier en 
daar een actieve grondpolitiek te gaan 
voeren.

Bedoeld zal zijn de grenzen van 
bestaand dorpsgebied. Die willen wij 
inderdaad zoveel mogelijk respecteren 
vanwege ons mooie Groene Hart.

Dat kan niet zomaar. Wel zijn wij een 
groot voorstander van het toepassen 
van de Ruimte-voor-Ruimteregeling 
en het splitsen van Cultuurhistorisch 
waardevolle boerderijen.

Dat is te gemakkelijk. Gemeenten 
en werkgevers hebben hier een 
gezamenlijke verantwoordelijkheid.  
De gemeente kan bestemmingsplannen 
aanpassen, overlast aanpakken, 
registreren, bouwlocaties zoeken etc.

Deze vraag zal vooral door inbreiding 
moeten worden gerealiseerd. 
Daarom eerst een toekomstgericht 
woningbeleid. Dus nu nee tegen 
grondaankoop. 

Eens. Dit geldt met uitzondering van 
bouwen conform de Ruimte voor 
Ruimte regeling. 

Alleen bouwen conform de Ruimte-
voor-Ruimteregeling.

De CU wil arbeidsmigranten die in 
Bodegraven-Reeuwijk werk hebben, 
zich hier laten huisvesten. Dit vraagt  
om een inspanning van zowel 
werkgever als gemeente.

Eens dat er gronden als bouwlocatie 
moeten worden bestemd of de 
gemeente deze zelf moet aankopen is 
niet zo evident voor D66

Er mag alleen aan de randen van de 
kernen gebouwd worden zodat de eigen 
bewoners een huis in hun omgeving 
kunnen krijgen

Oneens het is niet de bedoeling om het 
open landschap vol te bouwen. 

De werkgever moet zorgen voor haar 
medewerkers maar die hebben ook 
een eigen verantwoordelijkheid. De 
gemeente en de werkgevers zullen dit  
in overleg op moeten lossen.

Nee. Er is ruimte om binnen de 
bestaande bebouwing nieuwbouw te 
realiseren. Dat is voldoende voor de 
toekomstige vraag. 

Ja. Groen moet groen blijven en water 
moet water blijven. 

Ja. Volgens de ruimte-voor-
ruimteregeling. In ieder geval mag de 
bebouwde oppervlakte niet groter 
worden.

Ja. De werkgever is verantwoordelijk 
en moet aan voorwaarden voor goede 
huisvesting voldoen. De gemeente gaat 
over eisen voor de hygiëne, veiligheid 
en kwaliteit.   

Zeker niet! We zijn de leningen van 
de vorige aankopen nog aan het 
afbetalen! Veel op verloren en na 20 
jaar nog niet vol. Eerst inventariseren 
waar nog bouwgrond beschikbaar 
is. En er kan nog veel binnen de 
kernen. Liever uitplaatsen bedrijven 
naar bedrijventerreinen, ombouwen 
bedrijfspanden.

Wij willen eerst in de kernen verdichten 
en waar het kan de lucht in. In het 
groen/blauwe deel van de gemeente 
bouwen we niet. Daar kunnen eerst 
sportvelden en ander recreatieve zaken 
zoals extra wandel- en fietspaden 
worden aangelegd om allemaal van de 
buitengebieden te kunnen genieten. 

Dat is allang zo. Bij stop agrarische 
functie mogen, als de bijgebouwen 
worden afgebroken, woningen worden 
bijgebouwd (Ruimte-voor-Ruimte-
regeling). Ook mogen  grote boerderijen 
in meerdere wooneenheden gesplitst 
worden om ze te behouden. En dat is 
prima om het buitengebied leefbaar te 
houden. 

Geen enkele werkgever is 
verantwoordelijk voor de huisvesting 
van zijn werknemers. Daarvoor is 
samenwerking met de gemeente en 
met de pandeigenaren van cruciaal 
belang. Arbeidsmigranten moeten een 
fatsoenlijk verblijf hebben, maar dat 
geldt ook voor bijv. jongeren die in 
dezelfde kamervijver vissen. 
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Gemeentehuis, Raadhuisplein 1, Bodegraven

Vijverhof, Burgemeester van Dobben de Bruijnstraat 23, Bodegraven

Bij Everts (Evertshuis), Julianastraat 6, Bodegraven

Parochiehuis, Doortocht 11, Bodegraven

Dienstencentrum Rijngaarde, Rijngaarde 1, Bodegraven

Voetbalvereniging E.S.T.O., Kievitsheuvel 1, Bodegraven

Goede Herderschool, Cortenhoeve 51, Bodegraven

Sporthal “De Sporthoeve”, Vromade 1, Bodegraven

“Hollandse Boerderij”, Meije 63, Bodegraven 

* Stembureau 9 en 17 zijn niet goed toegankelijk voor mindervaliden

’t Wierickehuis, Graaf Albrechtstraat 1, Nieuwerbrug a/d Rijn

Dorpshuis Custwijc, Laageind 1, Driebruggen

Huiskamer van Waarder, Prinses Maximalaan 2, Waarder

Dienstencentrum De Reehorst, Poelruit 12, Reeuwijk-Brug

Ichthuskerk, Nieuwdorperweg 1, Reeuwijk-Brug

Dorpshuis De Kaag, Kaagplein 13, Reeuwijk-Dorp

Zalencentrum De Brug, Dunantlaan 1, Reeuwijk-Brug

Consistorie NH-Kerk, ’s-Gravenbroekseweg 85b, Sluipwijk

Huis van Alles, Van Staverenstraat 39, Reeuwijk-Brug
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Waar kun je
stemmen?
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De gemeente moet windmolens binnen 
de gemeente plaatsen, anders halen  
we de milieudoelstellingen niet.

Met een realistische koers de duur-
zaamheidsdoelen bereiken. Én met 
draagvlak van bewoners - Burgerproof 
heet dat. Wellicht ook andere creatieve 
oplossingen meenemen in de totale 
visie op ons energievraagstuk. Voor 
efficiënte oplossingen ook verder kijken 
dan tot aan de gemeentegrens.

Toerisme is goed voor de lokale 
economie. Een actieve, daadkrachtige 
rol ter stimulering hiervan past 
inderdaad onze gemeente.

Windmolens op zee verdienen de 
voorkeur, maar indien nodig zijn 
windmolens in de gemeente mogelijk 
langs de N11 en A12. Het CDA is tegen 
windmolens in wijken en ons open 
polderlandschap.

Toerisme is goed voor de lokale 
economie. Via de toeristenbelasting 
genereert dit ook inkomsten voor 
de gemeente. Het is dus goed als de 
gemeente met marketing meerdaags 
toerisme ondersteunt.

Ja, de ondernemer/winkelier moet 
geheel zelf kunnen bepalen wanneer de 
deur open of dicht is.

De gemeentelijke dienstverlening 
dient altijd haar klant (inwoner en/
of ondernemer) centraal te stellen. 
‘Service aan huis’ kan daar een 
helpende rol in spelen.

Het CDA vindt dat ondernemers zelf 
moeten kunnen bepalen wanneer 
ze gesloten zijn. Voor duidelijkheid 
richting inwoners is goede afstemming 
onderling wenselijk. Voor het CDA is 
het belangrijk om de balans tussen 
de gewenste zondagsrust, de rust 
van bewoners en de wens voor 
zondagsopenstelling.

In iedere kern is een Huis van Alles, 
waar naast sociale activiteiten aan 
afgesproken kan worden met het 
Sociaal Team en Ferm Werk. Het CDA 
is blij met deze ontwikkeling, en ziet 
mogelijkheden om dit de komende 
jaren verder uit te bereiden. Het CDA 
pleit voor een premanent bezette 
politiepost in Bodegraven.

De gemeente moet meerdaags  
toerisme actief stimuleren met 
professionele marketingactiviteiten.

Winkeliers mogen zelf bepalen  
wanneer zij gesloten zijn.

Je moet in elke kern minimaal  
wekelijks kunnen afspreken met 
gemeente, politie, Ferm Werk, 
consultatiebureau en sociaal team.

De VVD is tegen plaatsing van nieuwe 
windmolens in het Groene Hart. Op 
zee is het rendement veel hoger, dus 
wij willen ons gebied hier niet mee 
belasten. Milieudoelstellingen kunnen 
op vele gebieden behaald worden en de 
technische ontwikkelingen zullen daar 
zeker aan bijdragen.

Wij hebben inmiddels een Landalpark in 
onze gemeente dat hieraan al invulling 
geeft. Voor het plassengebied geldt 
voorzichtigheid omdat hier sprake is van 
eigendommen van (water)eigenaren 
en niet van de gemeente en er ook 
stiltegebieden zijn.

Inderdaad. Vrijheid aan de 
ondernemers. Voorkomen moet worden 
dat onze succesvolle ondernemers 
in de periferie, zoals bouwmarkten 
en motorhandel concurrentienadeel 
ondervinden.

Dit lijkt ons een goede zaak en er wordt 
bovendien al aan gewerkt. Wel moet 
in de uitvoering worden meegenomen 
of dit niet teveel kosten met zich mee 
brengt en ook organisatorisch binnen de 
organisaties kan worden geregeld. 

Windmolens verhouden zich niet goed 
tot de landschappelijke kwaliteiten van 
het Groene Hart. Eventuele plaatsing 
daarvan zal zeer beperkt mogelijk zijn 
en moet aansluiten bij al bestaande 
(energie)voorzieningen. Ook andere 
mogelijkheden zoals zonneweiden en  
–daken moeten worden benut.

Dat gebeurt al steeds meer en beter, 
maar of het altijd meerdaags toerisme 
moet zijn is de vraag. Bovendien 
moeten we rekening houden met 
de beperkte draagkracht van onze 
natuurgebieden zoals de Reeuwijkse 
Plassen.

Ja, maar niet wanneer ze open zijn 
;-) . Wij willen de zondagsrust zoveel 
mogelijk bevorderen: een dag van rust 
voor kerkgang, bezinning en aandacht 
voor medemensen blijft essentieel 
voor de samenleving. Daarom willen 
we geen verdere uitbreiding van de 
zondagsopenstelling.

In de Huizen van Alles is veel mogelijk. 
In het Sociaal Domein is bezoek aan huis 
een optie. De beperkte aanwezigheid 
van politie is door het falende beleid 
van de Rijksoverheid een probleem. Het 
is onbegrijpelijk dat een gemeente van 
de omvang van Bodegraven-Reeuwijk 
geen eigen politiebureau heeft.

De CU is voorstander van participeren 
in wind op zee. Met de inwoners is 
inmiddels het gesprek gaande hoe de 
duurzame ambities gehaald kunnen 
worden. 

Dit is geen taak van de gemeente. De 
kernen ervaren nu vaak overlast van 
georganiseerde toertochten met auto’s 
en motoren.

De winkeltijdenwet bepaalt dat winkels 
tussen 6 en 22 uur open mogen zijn en 
niet op zon- en christelijke feestdagen. 
De gemeenteraad kan hiervoor 
vrijstelling verlenen.

Indien mogelijk kunnen bv in de 
Huizen van Alles dergelijke afspraken 
worden gemaakt. De instanties zijn op 
werkdagen ook bereikbaar per telefoon 
en e-mail. 

Door passende energieopwekking,  
zoals zonnepanelen en biogascentrales 
kan er al veel gedaan worden. 
Windenergie past beter op zee en kan 
ingekocht worden. Geen grote molens 
in ons landschap.

Samen met lokale ondernemers kan 
de gemeente bijvoorbeeld mooie 
vaarroutes maken en de kernen met 
wandelpaden met elkaar verbinden.

Geen verplichte opening of sluiting van 
winkels. Dit is aan de winkelier zelf. 

Het blijft belangrijk om voorzieningen 
bij mensen te brengen. Als er behoefte 
is om dit op locatie te doen moet de 
gemeente daar zeker aan meewerken.

Ja. De gemeente(raad) heeft zich 
verbonden aan het routeplan 2035 
voor een klimaatneutrale gemeente. 
Naast windmolens op zee zijn ook  
windmolens in de gemeente nodig.

Nee. Meerdaags toerisme mag 
uitgebreid worden, maar hoeft niet  
gestimuleerd te worden. 

Ja. Winkeliers mogen zelf openingstijden 
bepalen. Lokale bedrijven kunnen daar 
zelf afspraken over maken. 

Ja. Er moeten in alle Huizen van Alles of 
andere geschikte locaties spreekuren 
voor deze diensten worden geregeld.

Klopt helemaal. Er is nu nog geen 
duurzaam energiealternatief, over 20 
jaar zeker wel. Nu zetten we alles op 
alles zetten om de doelstelling ‘in 2035 
energieneutraal’ te halen. De PvdA 
wil de duurzame energie ook zoveel 
mogelijk lokaal opwekken, zodat we de 
opbrengsten ook lokaal houden.

Nee. Dan moeten we toch eerst meer 
mogelijkheden geven om meerdaags 
te verblijven. De Rijnkadehaven is een 
mooie start. Maar wij hopen op meer 
kleinschalige verblijfsmogelijkheden in 
het buitengebied, zoals een camping, 
trekkershutten, B&B’s etc. Landal is  
voor de meeste mensen te duur.

Ja. Onze winkeliers zijn heel wel bij 
machte om zelf te bepalen wat goed 
voor hun omzet is, dus goed voor de 
inwoners. Van overlast is ook geen 
sprake! Ook zullen zij ongetwijfeld 
in staat zijn om per gebied of straat 
afspraken te maken waar ze allemaal 
beter van worden, en dus wij ook.

Zeker weten! Dit punt staat al sinds 
de fusie in het verkiezingsprogramma 
van de PvdA. Het gemeentehuis moet 
open en de ambtenaren op weg naar 
de kernen, met de laptop kan alles door 
hen op afstand geregeld worden en de 
inwoners kunnen fijn in hun  
vertrouwde omgeving blijven. 
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Wethouder Dirk-Jan Knol heeft in de afgelopen 4 jaar de portefeuille financiën beheerd, met goed 
resultaat. De komende vier jaar wil het CDA Samen Verder Bouwen aan een financieel gezonde gemeente.

Voor het CDA is sporten en bewegen heel 
belangrijk. Niet alleen omdat het gezond is, het 
brede verenigingsleven heeft ook een grote 
sociale functie. Wij vinden het belangrijk dat 
sport toegankelijk is voor iedereen en voor alle 
doelgroepen.Het CDA heeft zich in de afgelopen jaren hard 

gemaakt voor uw veiligheid. Wij focussen ons 
op Veilig Fietsen en meer politie. Een aantal 
fietsknelpunten zijn al aangepakt, maar we zijn er 
nog lang niet!

Bereikte resultaten:
• Leningenportefeuille van 160 miljoen naar  

140 miljoen
• Algemene reserve van -2 miljoen naar +5 miljoen
• 25% gekort op gemeentelijke investeringen
• Gemeentelijke lasten per gemiddeld huishouden 

iets gedaald t.o.v. 2014

Doelstellingen komende vier jaar:
• Afbouwen leningenportefeuille richting de 100 miljoen
• Overschotten op de begroting gebruiken voor 

aflossing leningen
• Verder versterken van algemene reserve
• Gemeentelijke investeringen in de openbare ruimte 

weer verhogen
• Gemeentelijke lasten per gemiddeld huishouden niet 

verhogen

Bereikte resultaten:
• In samenwerking met de SBAB is achterstallig 

onderhoud van sporthallen aangepakt en zijn de 
kosten met 2 ton per jaar omlaag gebracht

• Besluit tot nieuwbouw van zwembad de Kuil 
(omdat nieuwbouw vrijwel net zo duur was als 
renovatie)

• Het waarmaken van twee toezeggingen uit de 
vorige verkiezingscampagne:

 - een tweede kunstgrasveld voor CVC
 - behoud van zwembad de Fuut
 

Doelstellingen komende vier jaar:
• Hervatten en intensiveren van de gesprekken met 

de buitensportverenigingen om tot gelijke gemeen-
telijke bijdragen voor iedere club te komen

• Behoud van ons mooie voorzieningenniveau
• Een derde hockeyveld in het Reeuwijkse Hout
• Een derde veld voor voetbalvereniging ESTO

Doelstellingen komende vier jaar:
• Aanpakken van de fietsknelpunten in onze 

gemeente. Speerpunten zijn daarbij:
   - Fietsoversteek bij rotonde oprit N11
   - Zoutmansweg / Raadhuisweg / Treebord in 

  Reeuwijk
   - Buitenkerk in Bodegraven
   - Korte Waarder in Nieuwerbrug
   - Voorrang voor fietsers op alle rotondes binnen  

  de bebouwde kom
• Politie-eenheid regio Gouda op de gewenste en 

afgesproken sterkte brengen (ongeveer +30 FTE)
• Een permanent bezette politiepost terug in 

Bodegraven

Solide financieel beleid basis voor succes!

CDA staat voor veiligheid!

CDA en Sport, een sterk team

De CDA-kandidatenlijst 
1.  Jan Vergeer (lijsttrekker) - 33 jaar - Bodegraven
2.  Dirk-Jan Knol (wethouderskandidaat) - 52 jaar - Reeuwijk Dorp
3.  Nico de Heij - 54 jaar - Reeuwijk Brug
4.  Reinder van Meijeren - 27 jaar - Bodegraven
5.  Jan van Rooijen - 52 jaar - Nieuwerbrug
6.  Richard van Duuren - 54 jaar - Bodegraven
7.  Erna Zoomers-van Heemskerk - 46 jaar - Bodegraven
8.  Erik Dijk - 46 jaar - Bodegraven
9.  Marijke Kasius - 33 jaar - Driebruggen
10. Daniëlle Verhoef-Geerts - 33 jaar - Nieuwerbrug
11. José de Feijter - 48 jaar - De Meije
12. Ard van Veen - 34 jaar - Bodegraven
13. Ingrid van Uffelen - 43 jaar - Reeuwijk Tempel
14. Lyan de Bruin-Verburg - 54 jaar - Bodegraven
15. Gerrit de Koning - 68 jaar - Driebruggen
16. Sietse Bonnem - 61 jaar - Bodegraven
17. Patrick van Os - 49 jaar - Bodegraven
18. Jan van Esschoten - 69 jaar - Driebruggen
19. Johan Grootscholten - 53 jaar - Reeuwijk Brug
20. Michiel Karssen  - 38 jaar - Bodegraven
21. Jaco Kastelein - 57 jaar - De Meije
22. Daan Zwaneveld - 62 jaar - Bodegraven
23. Co van Duuren - 73 jaar - Driebruggen
24. Maria de Vos-van der Velden - 71 jaar - Bodegraven
25. Annelies van Dijk - 53 jaar - Waarder
26. Gijs Hoogeveen - 64 jaar - Bodegraven
27. Marja Kwast-van Duursen - 61 jaar - Reeuwijk Brug
28. Frans van Veldhuizen - 62 jaar - Bodegraven
29. Anton Wesdorp - 61 jaar - Nieuwerbrug
30. Arjan de Knikker - 41 jaar - Bodegraven
31. Ria van Buren-Potuyt - 71 jaar - Nieuwerbrug
32. Gijspiet van Os - 53 jaar - Waarder

Filmpje over fietsveiligheid met lijsttrekker Jan Vergeer binnenkort op 
Facebook

Zwembad de Kuil in Bodegraven wordt geheel vernieuwd

Kijk op www.kiescda.nu en facebook.com/CDABodegravenReeuwijk
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Als er meer treinen gaan rijden, moet  
de gemeente bij station Bodegraven  
een voetgangerstunnel afdwingen en 
eraan mee betalen.

Indien het spoor frequenter wordt 
benut, dienen wij als gemeente en 
inwoners daar ook van te profiteren. 
Alleen in dat geval is een financiële 
bijdrage leveren altijd bespreekbaar. 
Echter vooralsnog heeft de Provincie 
anders besloten en stoppen er niet 
meer treinen per uur.

Verkeersdrukte en woonomgeving 
dient in balans te zijn. Waar mogelijk 
moet doorgaand verkeer in dorps- en/
of woonkernen vermeden worden. 
Juiste bewegwijzering en wegprofiel / 
-indeling helpt daarbij.

Een voetgangers- en fietstunnel is bij 
meer treinverkeer noodzakelijk voor de 
verkeersveiligheid (veilig fietsen!). De 
tunnel zal grotendeels door Prorail en 
de NS betaald moeten worden.

Niet alleen in Waarder, maar in 
de gehele gemeente moeten naar 
mening van het CDA de woonwijken 
ingericht worden als 30 km/uur zones. 
De inrichting moet zo zijn dat er ook 
daadwerkelijk 30 km/uur gereden 
wordt.

Ja, Burgerbelangen wil lagere lokale 
lasten en jaarlijks 1 mln. euro extra 
aflossen op de gemeenteschuld. Als 
wij als gemeente hebben voldaan aan 
onze financiele verplichtingen én er 
blijft nog belastinggeld over, dan wil 
Burgerbelangen dat graag aan de burger 
teruggeven; Burgerdividend heet dat.

Als wijkteams eigen budget willen 
en directe beslissingsbevoegdheid, 
wil BB-R daar graag aan meewerken. 
De gemeente moet besturen op 
hoofdlijnen. De kennis, kracht en kunde 
van onze inwoners dient zoveel mogelijk 
benut te worden. Wijk /dorpsteams zijn 
daar een belangrijke schakel in.

De schuldenpositie is met 140 miljoen 
euro nog veel te hoog. Het CDA vindt 
dat overschotten gebruikt moeten 
worden om de schuld te verlagen, dit 
scheelt ook structureel rentelasten. 
We mogen dit niet neerleggen bij onze 
kinderen. Investeringen moeten op 
de lange termijn een positieve invloed 
hebben op de exploitatie.

De wijkteams hebben al een budget. 
Dit hoeft niet verder omhoog, want 
het is naar mening van het CDA aan de 
gemeenteraad om prioriteiten te stellen 
en afwegingen te maken met andere 
beleidsterreinen.

Het Dorp in Waarder moet een 
verkeersluw gebied worden. Op welke 
manier dan ook!

In geval van een begrotingsoverschot 
kiezen wij voor belastingverlaging. 
Schulden aflossen en investeren kan 
altijd nog.

Wijkteams moeten rechten en een 
werkbudget krijgen. Alleen adviseren 
doet geen recht aan hun deskundigheid 
en inspanningen.

Voor de veiligheid zou dit de beste optie 
zijn. Maar de gemeente zou hier geen 
financiële middelen in moeten steken, 
dat is een verantwoordelijkheid van 
ProRail.

Dit is al een heel lang terecht 
gekoesterde wens. Plannen voor het 
dorpsplein lagen ooit al gereed. Een 
andere route zou  In samenspraak 
moeten met inwoners van zowel 
Waarder als Driebruggen, de beide 
wijkteams en ondernemers omdat er 
teveel belangen meespelen. 

Zo laag mogelijke lasten zijn een 
kernwaarde voor de VVD, zowel nu als 
later. Op dit moment gaat meer dan 
de helft van de OZB-opbrengst op aan 
rente. De aflossing van nu is dus de 
belastingverlaging voor de toekomst 
en die verdient zich dubbel terug als de 
rente weer stijgt.

Alle wijkteams hebben de gemeente-
raad aangegeven dit niet te willen. 
Zij willen geen semi-gemeenteraad 
worden met bijbehorende verant-
woordelijkheden die inherent zijn 
aan grotere budgetten. Er zijn reeds 
mogelijkheden, zoals uitvoering Motie 4 
die wijkteams helpen om grotere zaken 
gerealiseerd te krijgen.

Een voetgangerstunnel is prima, maar 
waarom zouden we daaraan moeten 
mee betalen?

Dat is nogal ongenuanceerd. Wel 
blijft de verkeersveiligheid een 
aandachtspunt.

Wij kiezen voor belastingsverlaging, om 
te beginnen door de inflatiecorrectie 
niet meer toe te passen. Dat kan 
door het goede financiële beleid van 
de afgelopen periode. Als dat wordt 
voortgezet is het mogelijk om schulden 
af te lossen en te investeren. Dat is ook 
belangrijk en het verdient zichzelf terug.

Het is de vraag of ze daarop zitten 
te wachten. Uiteindelijk moet de 
gemeenteraad de eindafweging maken 
en beslissen. De wijkteams doen en 
kunnen wel meer dan alleen adviseren.

Voor de verkeersveiligheid zou dat nu 
ook al wenselijk zijn. Is overigens ook 
het beleid van Prorail.

In de kernen wordt meer en meer 
overlast ervaren door het gebruik van 
zware landbouwvoertuigen. Daar moet 
een oplossing voor komen. 

Om vitaal te blijven is investeren 
noodzaak. De schuldenlast vind de CU 
nu te hoog en wordt in de toekomst 
hoger. Daar mogen we ons nageslacht 
niet mee opzadelen.

Voor wijkactiviteiten is geld in de 
begroting opgenomen. Geen aparte 
potjes. Een goed plan komt tot 
uitvoering.

Het bereikbaar houden van het  
centrum vanaf het station is belangrijk. 

Oneens, want dan zijn  Driebruggen, 
Hogebrug en Hekendorp niet meer 
goed te bereiken.  De woonwijken zijn 
natuurlijk redelijk verkeersluw.

Bij een begrotingsoverschot vinden wij 
het belangrijk dat goed gekeken wordt 
waar het geld het hardst nodig is. We 
zorgen dat gaten gedicht zijn en we zo 
min mogelijk schuld hebben. Als er echt 
geld over is moet dat natuurlijk terug 
naar de belastingbetaler

Zeker en er moet ook een goed systeem 
komen om te bepalen welke mensen 
in de dorps- en wijkraden zitten. De 
Wijkteams zijn de verbinding tussen 
raad en burger en verdienen het om 
serieus genomen te worden.

Ja. Met het oog op de toekomst is een 
onderdoorgang wenselijk voor alle 
verkeersdeelnemers. Als er ook meer 
treinen stoppen, willen we aan een 
onderdoorgang bijdragen.

Nee, niet voor elke prijs. Wel zijn 
verbeteringen mogelijk op Dorp en 
Molendijk voor meer overzicht, rust en 
veiligheid.

Nee. In geval van een overschot kijken 
we of belangrijke investeringen zijn 
blijven liggen of lossen we meer op 
onze schulden af. 

Nee. Wijkteams zijn geen verlengstuk 
van de gemeente. Zij komen op voor 
de wijk. Voor goede initiatieven van 
onderop moet geld beschikbaar zijn.   

Afdwingen kunnen we het niet en 
betalen ook niet. Natuurlijk moet er 
tegen die tijd iets gedaan worden aan 
de verbinding tussen de twee helften 
van Bodegraven. En met name voor 
voetgangers en fietsers. Dus als we 
ietsje moeten bijpassen, prima, beter 
besteed dan een extra Rijnbrug in het 
centrum.

Tja, dat is lastig. Moet je dan over 
de C-wegen in het buitengebied 
naar Driebruggen? En daar meer 
verkeer krijgen? Wel kunnen we het 
vrachtwagenparkeerterrein beter 
gebruiken zodat het zware verkeer tot 
een minimum wordt beperkt.

Nee, wij kiezen eerst voor het 
huishoudboekje omdat er een vracht 
geld wordt betaald aan rente en dat 
is weggegooid geld. Natuurlijk blijven 
we altijd wel ergens investeren. Een 
nieuwe school, een nieuw sportveld, 
extra schuldhulpverlening. De lasten 
proberen we op het huidige niveau te 
houden.

Dit is aan de wijkteams zelf. Wij moeten 
als politieke partijen, als raadsleden, 
in gesprek met de wijkteams blijven 
om met hen samen te onderzoeken 
welke stappen er gezet moeten 
worden. En die omzetten in besluiten 
die de gemeenteraad kan nemen. Een 
werkbudget is nu al mogelijk, indien 
gewenst
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De gemeente moet kritischer zijn op 
subsidies voor voorzieningen die niet 
iedereen gebruikt, zoals een theater of 
zwembad.

De gemeente dient áltijd kritisch om 
te gaan met toewijzing van algemene 
middelen / belastinggeld. Openbare 
basisvoorzieningen zijn er voor 
iedereen. Het gebruikmaken daarvan is 
uiteraard een individuele beslissing.

Als initatiefnemer van de Huizen 
van Alles is Burgerbelangen groot 
voorstander deze belangrijk gebleken 
functie in het (sociaal-culturele) wijk 
/ dorpsleven te blijven ondersteunen. 
Sterker nog, verder bouwen aan de 
agenda van deze instellingen vinden wij 
een goed plan.

We hebben in Bodegraven-Reeuwijk 
een prachtig voorzieningenniveau! 
Het CDA is van mening dat een 
zwembad en theater voorzieningen 
zijn, die de gemeente in stand moet 
houden. Bekeken moet worden 
hoe de gemeente de subsidie of 
exploitatiebijdrage zo laag mogelijk kan 
houden en risico’s kan beperken.

Zorg en sociale ondersteuning moet zo 
dicht mogelijk bij de mensen worden 
georganiseerd. Dit kan vanuit een 
Huis van Alles. Het CDA is daarom 
voorstander van een Huis van Alles in 
ieder dorp. Ieder dorp heeft recht op 
een eigen dorpshuis.

Burgerbelangen steunt van harte het 
Jongerenwerk in onze gemeente. Ook 
hier dient werkruimte (letterlijk & 
figuurlijk) gegeven te worden aan deze 
organisatie om jongeren te begeleiden. 
Vertrouwelijkheid is hier van belang. 
Ernstige misdragingen dienen uiteraard 
gemeld te worden.

Voor Burgerbelangen staat Veiligheid 
voorop. Zowel voor het individu als 
de gemeenschap. Instanties en (zorg)
betrokkenen bepalen waar de grens van 
zelfstandigheid wordt getrokken bij deze 
inwoners met psychische nood.

Politie en jongerenwerk hebben een 
gemeenschappelijk belang in het 
voorkomen en bestrijden van overlast 
door jongeren. Het CDA pleit dus voor 
een intensieve samenwerking op dit 
gebied.

De gemeente zet actief in op 
voorzieningen met extra zorg voor 
mensen met psychische klachten en 
dementerenden. Het CDA vindt dat deze 
voorzieningen binnen de gemeente 
voldoende capaciteit moeten hebben 
voor de eigen inwoners, die deze 
hulpvraag hebben. Een mooi voorbeeld 
is de Herbergier in Reeuwijk-Brug.

Het is overbodig om in elke kern een 
Huis van Alles en ondersteuning bij 
samenlevingsopbouw door sociaal 
makelaars te hebben.

Het jongerenwerk hoort bij overlast 
informatie over individuele jongeren 
altijd te delen met de wijkagent en 
gemeente.

Dementerenden en mensen met 
ernstige psychische klachten mogen 
alleen met toezicht wonen in een 
gewone woonwijk.

Niet alle voorzieningen worden door 
elke inwoner gebruikt, dus een kritische 
blik is altijd goed. Maar voor de 
leefbaarheid in onze dorpen is het wel 
van belang dat er een zo breed mogelijk 
voorzieningenaanbod is. 

Huizen van Alles (1 per kern) blijkt in 
behoefte te voorzien en eenzaamheid 
te voorkomen. Sociaal Team/SAM is 
de partij die dit binnen onze gemeente 
regelt. Meer sociale makelaars lijkt ons 
overbodig.

Wijkagent en gemeente zijn de eerst 
geïnformeerden bij overlast. Doet 
overlast zich voor bij activiteiten voor 
jongeren dan is het Jongerenwerk aan 
zet als deze daarbij betrokken is.

Het is de vrijheid van inwoners om te 
wonen waar men wil. Maar als men 
hulp nodig heeft dan moet deze op 
korte termijn gegeven worden vanuit 
de gemeente en daartoe bevoegde 
instanties.   

Met het principe dat de gebruiker 
betaalt, is niets mis. Dat mag wel wat 
nadrukkelijker de aandacht krijgen.

Dat kun je pas stellen als je een goed 
alternatief hebt.

Dat lijkt inderdaad wel verstandig, 
anders kunnen ze er maar beter mee 
ophouden.

Een van onze speerpunten is: Samen 
Leven, Samen Zorgen. Daarbij past 
niet dat we mensen gaan uitsluiten of 
isoleren. Zorg naar behoefte, daar gaat 
het om en dat moeten we organiseren.

Bekend is dat een theater en zwembad 
geld kosten. Het levert ook veel op wat 
niet altijd in geld is uit te drukken.

Er gaat nu veel subsidie naar de Huizen 
van Alles. Goed om te kijken hoe deze 
subsidie besteed wordt.

Alleen binnen de grenzen van de 
privacywetgeving.

Per individu zal bekeken worden welke 
mogelijkheden er zijn voor verantwoord 
zelfstandig wonen.

Het stimuleren van curlturele 
en sportieve activiteiten is goed 
voor iedereen. Het bevordert 
de saamhorigheid en voorkomt 
eenzaamheid. We moeten voorzichtig 
zijn daarop te bezuinigen.

De Huizen van Alles vervullen een goede 
rol in de dorpen en wijken en moeten 
zeker blijven.

Alleen als er sprake is van criminele 
activiteiten. De jongeren moeten hun 
jongerenwerkers kunnen vertrouwen. 
Wel moeten het jongerenwerk makkelijk 
toegang hebben tot ondersteuning van 
de politie als dat nodig is. 

De zorg voor deze twee heel 
verschillende groepen is belangrijk. We 
moeten overlast voorkomen maar ook 
goed zorgen voor onze zieke inwoners. 
Hier moet vanuit het sociaal team 
aandacht zijn. Zodra zij problemen 
signaleren moet de gemeente passende 
ondersteuning bieden

Ja. Steeds moeten zoveel mogelijk 
mensen profijt kunnen hebben van de 
voorzieningen. 

Nee. De meeste Huizen van Alles zijn 
succesvol. Wel kunnen ze meer functies 
vervullen, zoals wekelijkse spreekuren 
voor gemeentelijke diensten, Ferm 
Werk en de politie. 

Nee. Dit ondermijnt de 
vertrouwenspositie van de 
jongerenwerkers. Wel kan het 
jongerenwerk misstanden signaleren.  

Nee. Deze mensen moeten in de eerste 
plaats goede zorg krijgen. Toezicht is 
daar onderdeel van.

Ja, soms lijken de verhoudingen zoek. 
De buitensport moet bezuinigen en 
we bouwen een nieuw zwembad. De 
gemeentraad mag hierover absoluut 
niet meedenken van dit college, 
het ontbreekt zelfs in de begroting. 
Subsidies zijn is een schimmig speeltje 
van het college om goodwill te kopen.

Er is 1 sociaal makelaar, Bas 
Immerzeel, die de brugfunctie vervult 
tussen gebruikers/vrijwilligers van 
de Huizen van Alles en onze grote 
welzijnsorganisatie SAM die de HvAlles 
beheert. De HvAlles zijn op de goede 
weg om de inwoners in de kernen een 
KERN te geven.

Als er overlast van jongeren is, weet 
de politie of een inwoner dat meestal 
wel, maar het jongerenwerk niet! 
Die moeten dus direct de signalen 
binenkrijgen want bij hen zit de 
professionaliteit om met de jongeren 
aan het werk te gaan. Het jongerenwerk 
moet wel meer zichtbaar worden!

Mensen mogen wonen waar ze willen, 
iedereen is gewoon als hij/zij zich aan 
de mores van de samenleving houdt. Als 
dat niet lukt hebben we de burgerplicht 
om te helpen. Als professionele hulp 
nodig is moet de overheid die bieden. 
Die overheid moet veel makkelijker 
vindbaar zijn en sneller reageren!
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LOKAAL IN NAAM OF
LOKAAL IN DADEN?

WAAR KIES JE VOOR? WEET WAT JE STEMT OP 21 MAART!

KIES LOKAAL,      KIES VOOR DOEN,
KIES VVD,      KIES LIJST 3!

BODEGRAVEN
REEUWIJK

VVD BODEGRAVEN-REEUWIJK
PRESENTEERT HAAR PROGRAMMA

IN 10 PUNTEN
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Elk mens telt
•  Drempels wegnemen voor mensen met 

beperking
• Dementie-vriendelijke gemeente
• Ondersteunen mantelzorg
• Huizen van Alles voor alles

Duurzaam & gezond 
• Ondersteuning sport en zwemmen
• Verbeteren � etsroutes
• Gezond � nancieel beleid: 
- Schuld a� ossen uit winst uit grondverkoop 

Investeren in gezinnen
• Terugdringen kosten jeugdhulp, door:
- Bemiddeling (v)echtscheidingen
- Ondersteunen relaties
- Ouders ondersteunen met opvoedcursus

Bodegraven-Reeuwijk.ChristenUnie.nl               @CU_gemBR

Eerlijke groei 
• Fair Trade, eerlijke handel, ook lokaal.
•  Bloeiende economie, maar niet ten koste van 

natuur.
• Nieuwe woningen alleen in huidige kernen
• Zondagsrust, ook voor de kleine ondernemer

Schone lucht
• Files terugdringen voor minder uitlaatgas
• Stimuleren elektrische auto’s
• Stimuleren OV
• Voorlichting gevaren houtrook

Kees Oskam
Driebruggen

1
Matthijs Kortleven
Reeuwijk

2
Els Oliwkiewicz-
Borsboom Bodegraven

3
Mark Koudijzer
Reeuwijk

4
John Jacobs
Bodegraven

5

Samen Leven Lijst 5

Fred Westerink
Waarder

6
Ralph Segers
Bodegraven

7
Robin Borg
Reeuwijk

8
Iris van Tilburg
Bodegraven

9
Corstiaan van Pelt
Reeuwijk

10

Bodegraven-Reeuwijk.ChristenUnie.nl               @CU_gemBR

Bodegraven Reeuwijk


